

ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်ဒက်ပတန်ပင် ၂၀ သွံ

နာပညာမန်

ပွဲဂိတုဂျူလိုင် ၄၊ ၅၊ ၆ ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်ကျွန်ပဒ် သဘင်သီက္ခီဖွေ်မရနကို ၂၀ ဝါရ။ ကောံဓရီဖွေ်ဂကောံဂုံ ကျွန်ဒိုင်မွဲသွံမွဲဒွံမဒ်ရ။ သွံကာအံဂုံ ဂကောံမန် ခပ်ရပ်လပ်ဒပ် (Mon Community of Colorado) ဒိုင်သိုင်တုံ ကျွန်ပဒ်ပွဲချင် ဒိန်ဗာ(Denver) ရ။ သွံကာအံ ကျွန်ကျင်ကောံဓရီဖွေ် ပင်ကျင် ၂၀ ဝါ သွးဟံသေင် ဒက်ပတန်ကျင်ဂကောံလေပ် ပင်ကျင် ၂၀ သွံကိုရ။ သွက်ဂွံသွစုတ်သမ္မိ ဒက်ပတန်လပ်ဂကောံပင် ၂၀ သွံတုံ အဲချူ လထွေးကို ဝင်ဂကောံပွဲခမွောန်ညိရ။

စဒက်ပတန်ဂကောံ

ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်ဂုံ ဒက်ပတန်လပ်နသွံ ၁၉၉၃ ပွဲဂိတုအံက်ဗာ ပွဲချင် Lafayette ပွဲတျီရးအေင်ဒီယျာကာ (Indiana) ရ။ နာသိုက်အံင် မဒ်ဥက္ကဋ္ဌဂကောံကျွန်အိုတ် အာကိုပံတုံ ဒက်ပတန်လပ်ရ။ ညးမပါလုပ်ပွဲဒက်ပတန်ဂမိုင်ဂုံ မပ္ပံကို နာသိုက်အံင်၊ နာပညာမန်၊ နာအံင်မန် (နာထောန်ယျီ)၊ နာ ဇနဲမာန်၊ နာမဟာမန် (နာပဒူ)၊ နာဖူဇူဇန်၊ နာဆာန်လီ၊ နာသုခ၊ နာမျေတ်သို (နာဗညာသူရိယ)၊ တအံင်ပါလုပ်အိုတ်ရ။ အခိုင်ဂုံ ဂကူမန်စိုပ် ကျင်ချင်အမေရိကာန်ဟံဂိုင်ကီရ။ ဟိုတ်နုစိုတ်ဓာတ်ဆာန် ဂကူထတ်တုံ မွဲဟံစိုတ်နွံကိုနွံ ဂုံ ပံင်ကောံညးသကအံတုံ စဒက်ပတန်ကျင်လပ်ဂကောံဝံရ။ ယျဂကောံဗိုမန်ဂုံကိုလပ် “ဖော်မန်ကောန်ချင်အရေင်” တုံ ဗိုအင်ဂလိက်ဂုံ “Indigenous Mon Council of Burma (IMCB) မဒ်ရ။ ဂကောံဝံဟိုတ်နုရန်တုံလပ်သွက်ဂကူမန်တန်တံင် ပွဲချင်သအာင်ဖအိုတ်တုံ မန်မွဲဒိုင်ချင်တုဟံဟံလေပ်ပါလုပ်ပွဲဂကောံဝံကိုရ။ နာခိုင်ဝင် (ကျင်ဖွေ်ကွန်လုာတြံ၊ ချင်ခါကါဒါ) နာမံင်မံင်တံင် (ချင်အပ်သတြေလျ) တွဂုဏ်အွာဝိဇ္ဇာနိဘာဝါတ်ပြေ် (ချင်သေံ) တအံင် ပါလုပ်နဒ်နာယကရ။ သွာဝ်ဂကောံ ဗိုမန်ဂုံ နာခိုင်ဝင် ချူဇကော်လပ်အပြေ်တုံ နာမံင်တံင်ကွဲလပ်နကို ဘာသာအင်လိက်ရ။

ဒက်ပတန်ဂကောံဝံတုံ ရဲဗ်နာသိုက်အံင်နဒ်ဥက္ကဋ္ဌ၊ နာအံင်မန် နဒ်ဒ်ညးအုပ်ကာရ။ ဒက်ပတန်ဝံပွဲမွဲဓါဂိတုတုံ ပွဲဂိတု ဒီဇင်္ဘာ သွံ ၁၉၉၃ ဂုံ ဌာန်ဂအုပ်ဖွေ်ဂကောံဂုံ ပြိုင်ကာချင်အပ်ဗနီ (Albany) တျီရးနယူယံက်တေအံရ။ ဟိုတ်နုချင်လတ်ဖယာတ်ဂုံ ဒ်ချင်ဇျောတ်တုံ ကျွန်ပရေင်ချင်ဟံဂိတ်ပုဟ်ဂးတုံ ပါနုအိန်ထံင်နာမျေတ်သိုတအံတုံ မန်မွဲဒိုင်ပွဲချင်

လာတ်ဖက်ယာတ်ဖအိုတ်ဂ် ပြင်အာချင် အပ်ဗနီတေအ်ရ။ ဗွဲကြဲကအ် အိန်ထံင်နဲမေုတ်သို
တအ်ပြင်အာချင် အကြန် တွဲရးအိုဟာအိုရ။ လျှဟ်ချင်အကြန်ဂ်ဒ်အာဒွဲ
ဂကူမန်မံင်ဂိုင်အိုတ်မရနကိုဒုတိယရ။ နဲပညာမန် ညးမဒ်ဂကူမန်စိုပ်ချင်ဂုတ်ဂင်ကွာအိုတ်ဂ် ဗွဲကြဲမု
ပြင်ဂးတဲ ဟံဒ်ပြင်ဗက်အာ ချင်အပ်ဗနီတေအ်ရ။ ဗွဲကြဲကအ်ဟိုတ်နု
ဂကူမန်စိုပ်ကျင်ချင်ဂုတ်ဂင်ဂိုင်ကျင်တဲ ဌာန်ဂအုပ်ဇော်ဂကောံဂ်ပြင်စိုပ်အာ ချင်ဂုတ်ဂင်တဲ နဲပညာမန်
ဟံဒ်ပြင်အာ အပ်ဗနီတေအ်ရ။ လျှဟ်ချင်ဂုတ်ဂင် တွဲရးအေင်ဒီယျာကာဂ် ဒ်ဒွဲဂကူတန်တဲဂိုင်အိုတ်ရ။

နူဂကောံမန်ချင်သအာင်ဒ်အာဂကောံမန်ချင်အမေရိကာန်

ဂကောံဝံနူစတမ်တေအ်ဒက်ပတန်လပ်နဒ်ဒ် ဂကောံမန်ချင်သအာင်မွဲမဒ်ရ။
မန်စိုပ်ချင်သအာင်ဖအိုတ်ညံင်ဝံဒ်မွဲဂကောံ မွဲကရောမ်တဲ ဒက်ပတန်လပ်ဂကောံဝံရ။ ဗွဲကြဲကအ်ဟိုတ်
နူဂကောံမန်ပွဲချင်တုတ်တုတ် ဒ်ကျင်တဲ ဂကောံဝံသေုစက်အာပွဲချင်အမေရိကာန်ကအ်မွဲဗေင်ရ။
နဲခိုင်ဝင်ညးမဒ်နာယကဂကောံဝံ ဗွဲကြဲကအ် ဂကောံမန်ခါကါဒါဒ်ကျင်တဲ
ညးဒ်အာနာယကဂကောံမန်ခါကါဒါရ။ ဟိုတ်နူဂကောံဝံတန်တဲဒ်ပွဲအမေရိကာန်ဝံတဲ
ညးတာလျိုင်ဂကောံဗွဲဂိုင်ဂ် ဒ်ဒွဲညးမတန်တဲ ပွဲချင်အမေရိကာန်ကံသွးရ။ ဗွဲကြဲကအ် သေ့ဝင်ဂကောံကို
ဗိုပြင်ဒက်ပတန်ဂကောံကိုဂ် ပြင်လှဲအာနဒ်ဒ် အာဂကောံမန်ချင်အမေရိကာန် မွဲပေင်င်ရ။

ပြင်လှဲယျဂကောံ

ပွဲကိုပိုင် ၂၀ သွာံကအ်ဂ် ယျဂကောံဂ် ပြင်သွာံဝံ ဗုတ်ပိဝါရ။ နူဒက်ပတန်ကွာအိုတ်ဂ် ယျဂကောံဝံ တင်လပ်
ဖော်မန်ကောန်ချင်အရေင် မဒ်ရ။ ယျ ကောန်ချင်ရေင် (indigenous) ဂ် သွပဓာန်ကို ဂကောံ
ကောန်ချင်အရေင်အလုံလိုက် ဒက်ပတန်လပ်ပွဲယူအေန် (United Nations) တေအ်တဲ ခုတ်လပ်ယျဝံရ။
တင်ရန်တဲခုတ်လပ်ယျ မွဲဂ် သိုက်မိက်ဝံလုပ်ဂကောံကောန်ချင်အရေင် ဂ်လေဲသွာံတဲ ရဲစိုလပ်ယျ
ကောန်ချင်အရေင်ရ။

ပွဲသွာံ ၁၉၉၄ ဂိတုဒီဇြေန်ဟဂ် ကောန်ကောံခရီဇော်ကွာအိုတ်ပွဲချင်ဂုတ်ဂင် တွဲရးအေင်ဒီယျာကာရ။ အခိုင်ဂ်
ဂကူမန်ပွဲချင်ဂုတ်ဂင်လေပ်စိုပ်ကျင်ဂိုင်တိုန်ညိရ။ မန်နူအပ်ဗနီ နူဖလဒါဖီယျာ(Philadelphia) တအ်လေပ်
ကျင်တိုန်စိုပ်ကောံခရီအိုတ်ရ။ သွာံဂ်လေပ်နဲသုန်ဓုန် ကျင်တိုန်ကောံခရီကောန်ချင်အရေင်ဂွးကပ်ပွဲ
ရင်ဇော်ယူအေန် ပွဲ ချင်နယူယံက်တဲ တိုန်စိုပ်ကောံခရီကိုရ။ ပွဲကောံခရီဂ် သီကွီကျိပ်လိက်ဇော်အိုတ်မွဲဂ်
သွက်ဝံပြင်လှဲ ယျဂကောံရ။ ယျဂကောံဖော်မန်ကောန်ချင်အရေင်ဂ် စတ်အာမဒ်ရ။ ဆဂးဂ် နဲသိုက်အံင်

မဒ်ဥက္ကဋ္ဌဂကောံ ပတိုန်ထွေးဂ် ယျာဝံစတ်အာတဲ ဟံကိတ်ညီကို ယျာကေတ်ချင်မန်ရ။ ညး မိက်သောံ ဝံ ယျာကြိုင်မန်ရ။ တင်ရန်တံညးသွက်ဝံပံက်ဖော်ရပ်လွဟ်နံတဲ မိက်ဝံတင်ယျာဂကောံကြိုင်မိတ်ဟ်မန်ရ။ နာဲသိုက်အံင်ပတိုန်ထွေးယျာတို နဒ် ဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မည်မန်ရ။ တင်ရန်တံညးဂ် မွဲတဲမွဲ ဖော်ကအ်စကောန်ပွန်ဂတးပွဲပယျိုတဲ ကောန် အာပွန်ဂတ နဲကဲရပ်လွဟ်မန်ရ။ ညးဂမိုင်တုပံစိုတ်တဲ ယျာညးပတိုန်ထွေးဂ် ဒ်အာဒတန်အာရ။ ဝီအင်ဂလိက်ဂ် Monland Restoration Council (MRC) မန်ရ။ ဝဲကြဲကအ် မိုဟ်ဝဲဂိုင်ကော်မံင် အမ်အာဖီ သွေးရ။ အတိုင်ညးရန်တံလပ်ဂ် ပွဲသောံ ၁၉၉၅ နာဲသိုက်အံင်လုပ်အာပွန်အမေရိကာန် သွက်ဝံကတ်ကွတ်ပွန်တဲ ဝံကလေင်စဒက်ပတန်ဖော် ရပ်လွဟ်မွဲမန်ရ။

(တင်စွတ်။ နာဲသိုက်အံင်လုပ်အာပွန်အမေရိကာန်စိုတ်ပိသောံတဲ တိတ်အာနုပွန်ဂ်ရ။ အတိုင်ညးရန်တံလပ်ဂ် နကိုတင်ခက်ခဲနာနာတဲ ဟံဒ်ကျင်ရ။ ပွဲသောံ ၂၀၀၈ ဂ် ဟိုတ်နုဂိယဲတဲ ဒးစုတ်တိအာရ။)

ယျာဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန်ဂ် သုင်စောဲကျင်ဒိုစိုပ်သောံ ၂၀၁၁ ဂ်ရ။ ပွဲကောံခရီုဖော်မရနက် ၁၈ ဝါဂ် ပြိုင်လှဲအာ ယျာဂကောံနဒ် ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန် ရ။ ဆဂးဂ် ဂကောံမန်ဂုတ်ဝင်ဆက်သုင်စောဲအာ ယျာ ဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန် (ချင်ဂုတ်ဝင်ရ)။ တင်ရန်တံပြိုင်လှဲ ယျာအလန်ကအ်ဂ် ရံင်ကိုပရေင်ခပ်ညီသာအကြာဂကောံမန်ဂမိုင် ပွဲချင်အမေရိကာန်တဲ ပြိုင်လှဲလပ်ရ။ ဂကောံမန်လျီုလျီုဂ် ဟိုတ်နုဂကောံမန်ဂုတ်ဝင်ဂ် သုင်စောဲလပ်ယျာ ဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန် တဲ ယျာဝံဒ်ဒိုင်ညင်ယျာကောံဂုတ်ဝင်မွဲခပ်ရ။ ဟံဒ်ယျာသွစူး ဂကူမန်အလုံချင်အမေရိကာန်မွဲရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ ဂကောံဒေသလျီုလျီုဂ် ဟံဒ်ဒုင်စိုတ်လတူယျာဂ်တဲ ပွဲကောံခရီုဖော် ပွဲချင်အကြန် သောံ ၂၀၁၁ ဂ် ပြိုင်လှဲယျာ ဂကောံ နဒ် ဂကောံမန် အလုံချင်အမေရိကာန်ရ။ ဝီအင်ဂလိက်ဂ် Mon American Association (MAA) မန်ရ။

ကလေင်ဒက်ပတန်

ပွဲပိုင် ၂၀ သောံဝံ ယျာသွး ပြိုင်လှဲအာ ဝုတ်ပိ အလန် ဟံသေင် ဝီပြင်ဒက်ပတန်လေင်ပြိုင်လှဲဝံ ပိအလန်ကိုရ။ ကိုပ်ကွာအိုတ်ဂ် ဂကောံဝံဒက်ပတန်လပ်နဒ်ဂကောံမန်ချင်သအာင်မွဲမန်ရ။ ဝဲကြဲကအ် ဟိုတ်နုချင်ညးကိုညးဂ် ဂကောံဒ်ကျင်တဲ ဂကောံဝံ ဒ်အာဂကောံ ချင်အမေရိကာန်မွဲဟေင်ရ။ ပွဲချင်အမေရိကာန်ကအ်လေင် ဟိုတ်နုဂကူမန်စိုပ်ကျင်ဂိုင်တဲ ဒေသညးကိုညး ဒက်ပတန်ကျင်ဂကောံအိုတ်ရ။ ဟိုတ်နုဒေသတုဟ်ဟ်ဂ် ဒက်ပတန်တိုန်ဂကောံတဲ ဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန် နဒ်ကောံမန်အလုံအမေရိကာန်မွဲဂ် ဒ်အာဆစိုတ်အယာံမတ် ဂကောံဒေသ ချင်ဂုတ်ဝင်ခပ်ဟေင်ရ။ ညးမလုပ်လပ်ဂကောံဖော် ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန်တြေံ ဝီနာဲသိုက်အံင်တအ်ဂ် ဂကောံမန် ချင်အကြန်ဒ်တဲ ညးဒ်အာဥက္ကဋ္ဌ ဂကောံမန်ချင်အကြန်ရ။ ဂကောံဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန်ဂ် ဒ်ဆစိုတ် အယာံမတ်ဂကောံ ချင် ဝုတ်ဝင်ဟေင်ရ။ ဂကောံဝံ ညင်သောံကလေင်ဒ် ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်ပွန်ဂ် ပွဲသောံ ၂၀၀၆ ဂ် ကလေင်ဒက်ပတန်ဝီပြင်တို ဝီပြင် ဂကောံပံင်ကောံမွဲရ။ ဂကောံဒေသလျီုတအ်ဂ်လေင်

လုပ်ကျွင်းကော်ပံင်ကော်အိုတ်ရ။ ဂကောံဒေသဂမ္ဘိုင်ဂ် တင်လပ်ယျဂကောံညး
နကိုယျဒေသညးတအ်တန်တံင်ဒိုင်ဂ်တဲ ဂကောံမန်ပွဲချင်ဂုတ်ဂုင်ဂ် ဆက်သင်စောံအာ
နကိုယျဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန် နဒဒ်ဒေသဂုတ်ဂုင်ရ။ ဟိုတ်နူဂကောံ ပံင်ကောံကို ဂကောံဒေသဂုတ်ဂုင်
သင်စောံယျတုပ်တဲ ဒွဲလျီလျီဂ် ပရေင်ကမောန်ဂကောံခါဂ် ပါခြာဟံဒဲး ဒ်ကျင်ရ။ ဟိုတ်ဂ်ရ ပွဲသွာံ ၂၀၁၁ ဂ်
ဂကောံပံင်ကောံ ဖော်ကလေင်ဒက်ပတန်ချင်မန်ဂ် ပြိုင်လှာံယျ ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်ရ။

ပရေင်ချီဒရာင်

ပွဲပိုင်စါစောံသွာံကအ် ပရေင်ချီဒရာင် နွံကျင်ပွဲမဂ်ရ။ ပရေင်ချီဒရာင်တေင်မဲဂ် ကျောန်ပဒ်ကျင်
တဲဟံသာဝတီလီမဒ်ရ။ ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန် ကျောန်ကျင်တဲဟံသာဝတီလီ နူသွာံ ၁၉၉၄ တေံရ။
ပွဲစွတ်သမ္ဘိတဲချင်ဟံသာဝတီလီကွာအိုတ်ဂ် ကောန်ဂကောံဂမ္ဘိုင် ထွဲဆန္ဒ
ဂတမုက်ရင်ဖော်ယူအေန်ပွဲချင်နယူယံက်ဂ်ရ။ စနူသွာံဂ်တဲ ဣပ်သွာံဂ် ထွဲကျင်ဆန္ဒဂမုက်ရင်ယူအေန်
ဟံသေင်မူး ရင်ကလုတ် အလိုသီဗွာပွဲဝါရှေန်တာဒီဇီရ။ အခိုင်ဂ် ဂကူမန်ပိုယ်ကျောန်ပဒ် တဲဟံသာဝတီလီ
သွစွတ်သမ္ဘိတဲဟံသာဝတီလီအေန်ကေံကေံရ။ မန်ပွဲချင်မန်ကို မန်ပွဲချင်သေံကိုဟံ ဟံကျောန်ပဒ်
တဲဟံသာဝတီလီကီရ။ လျဟံတဲဟံသာဝတီလီဂ် ကျောန်ကျင်အလုံလိုက်မဲရ။ ဂကူမန်ပိုယ်
ပွဲမဂ်ရင်သွကျင်စွတ်သမ္ဘိရ။

မဲပွန်ဂ် ဩန်ဂအုံဂကူမဒ်ရ။ ဩန်ဂကူမန်ဂ် ဂကောံမန်အလုံအမေရိကာန်ဂစာန်ကျင်နူသွာံ ၁၉၉၆ ရ။
ကသပ်ဩန်ဂအုံဂကူ ကိုပ်ကွာအိုတ် ကျင်နူ ဥက္ကဋ္ဌ ခြေ နဲသိုက်အံင် မဒ်ရ။
အယောညးနွံဒိုင်ပွဲဒွပ်ပွာန်အမေရိကာန်ဂ် ညးကိုကျင်ကသပ် သွက်ဂွံဒက်ပတန်ဩန်ဂအုံဂကူမဲရ။
ဩန်ဂအုံဂကူဟဲမူး ကျောန်ပွန်ဂတး ဘုဒမိုင်ဟံမာန်ရ။ စ်သွာံပြင်လောန်အာတဲ ပွဲသွာံ ၂၀၀၆ဂ်
ဂကောံပံင်ကောံမန်ချင်သအာင် ပတိုန်ထွဲပွဲကောရီဖော် အလုံဂကူမန် မရနက်ကိုပိဝါ ကျောန်ဒဒ်ပွဲ ညီသာ
ဗဒီဗဟိုဖော်ချင်မန်တိုတေအ်ရ။ ကောံခရီဖော်တုပ်စိုတ် ဖျဲသဂုတ်သွာတ် သွက်ဂွံဒက်ပတန်
ဩန်ဂအုံဂကူအလုံလိုက်မဲရ။ ဟိုတ်နူတင်သဂုတ်သွာတ်ဂွံတဲ ဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန်
စဒက်ပတန်ကျင်ဩန်ဂအုံဂကူရ။ စိုန်ရ ဩန်ဂအုံဂကူ ဟံဒ်ကျင်လုံလိုက်ကွာလေပ်
ဂကောံမန်မလေယှာကိုဂကောံမန်အလုံချင်အမေရိကာန် ဆက်ကျောန်ကျင်ရ။
လျဟံဩန်ဂအုံဂကူပွဲချင်အမေရိကာန်ကအ်ဖော်မောပ်ကျင်စိုတ်မေတ္တာရ ။

ပရေင်ချီဒရာင်မဲပွန်ဂ် ကေတ်ကျင်တာလျိုင်သွက်ဂွံတိုန်ကောံခရီကောန်ချင်အရေင်ယူအေန်ရ။
ဂကူမန်ပိုယ်စတိုန်ကျင်ကောံခရီကောန်ချင်အရေင် ယူအေန်ဂ် နူသွာံ ၁၉၉၄ တေံရ။ ညးကျင်တိုန်စိုပ်ဂ်
နဲသုဂုန်မဒ်ရ။ စနူသွာံဂ်တဲ ဂကောံမန်အလုံအမေရိကာန်ဆက်တိုန်ဒိုင်ကောံခရီဂ်ဒီ လျဟံရ။ ပွဲကြံ ကအ်

သွက်ဝံတိုန်စိုပ်ကောံခရိုက် ဂကောံမန်အလုံအမေရိကာန် ဘိက်ပိုင်ကီတောင် မပ္ပံကို ညးအုပ်ကာဖော်ချင်မန်တို
အွာဟံသာ၊ နဘဲယက္ခ၊ နဘဲမေန်ဇေယျ၊ တွဂုဏ်အဇ္ဈ တအ်အိုတ်ရ။

ပွဲကဆံင်ဒေသလေဝ် ဂကောံဒေသညးကိုညး ညံင်ဝံဗိုန်ခိုင်ဂံ ချီဒရာင်မံင်အိုတ်ရ။ စိုပ်ဥတုကညင်မွဲ
ဒေသညးကိုညး ဣန္ဒြေလိက်မန်ကုကောန်ဍုင်မန်ဂမ္တိုင်ရ။ ဣန္ဒြေယေန်သွာင် ဗက်လှေယေန်သွာင် ညံင်
ဂကူညးတွဟ်ဝံတီပရောဂကူမန်အိုတ်ရ။ တဲပွန်ဇာပ်ဒေသဒ္ဓါမန်နွံဂံ ညံင်ဘာမန်ဝံဒှ်ဂစာန်ဒိုင်ညးသကအ်အိုတ်ရ။
လျှဟ်ပွဲချင်အမေရိကာန်ဘာမန်ဒှ်ဝံ ၄ ဘာရ။ ဘာမန်ဒှ်ဝံပွဲ ချင်ဂုတ်ဂုင်၊ ချင်အကြန်၊ ချင်နယုဟန်၊
နဝ်ခရပ်လောင်ကာ၊ ချင် သုင်ဖပ် တွဲရးမာန်နီသိုတာမဒ်ရ။ ချင်ဒိန်ဗာ တွဲရး ခရပ်လပ်ဒပ်ဂိုတ်ဂစာန်ဒိုင်ဖိုဟ်ရ။

နီဂို

ဂကောံမန်အလုံအမေရိကာန်ဒှ်ဒှ်ရိုဟ်ကွက် ဂကူမန်ပွဲချင်အမေရိကာန်ရ။ ဟိုတ်နူဂကောံဝံတဲဒေသမွဲကိုမွဲ ပရေင်
ခပ်ညီသာ ပရေင်ဆက်ဆောံ ပရေင်ပံင်တောဲကျောန်ကမ္ဘာန်လေဝ်ခိုင်ကျင်ရ။ ပရေင်ထံက်ပင်ဂကူ
ရိုဗင်ဂကူပွဲချင်မန်တေအ်လေဝ်လောဲသွာကျင်ရ။ တဲပွန်သွက်ဝံမင်မွဲစေဒ္ဓါအာ ဂကူမန်
ညံင်ဟံဝံဒးဒင်ပျိုပျိုက်ကိုဂကူညးတွဟ် ပွဲချင်အမေရိကာန်ဏအ်ဂံ ဂကောံဏံကိစ္စဇော်ကွဲကွဲရ ။ ဟိုတ်ဂံရ
ညံင်ဂကောံဏအ်ဝံတန်တံအာ ၂၀ သွာံမာန်ပွန်ဂံ တာလျိုင်ဂကူမန်တန်တံပွဲ ချင်အမေရိကာန်တအ်ဖအိုတ်ရ။

ဥက္ကဋ္ဌ ဂကောံဂမ္တိုင်

နဘဲသိုက်အံင် ၁၉၉၃ - ၁၉၉၅

နဘဲညာမန် ၁၉၉၆- ၂၀၀၆

မိစရာဲမန် ၂၀၀၇-၂၀၀၈

နဘဲညာထပ်ဝင် ၂၀၀၉-၂၀၁၀

နဘဲညာမန် ၂၀၁၁ - ၂၀၁၂

နဘဲဇနဲမာန် ၂၀၁၃- ဒိုလျှဟ်